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14.kv�tna 2006 – 5. ned�le velikono�ní 
Náklady na toto �íslo Farních list� �iní 4,- K�. D�kujeme.  
 

Duchovní slovo  
 

Z�sta�te ve mn�, a já z�stanu ve vás.  
Jak m�žeme z�stat v Kristu? Když budeme v�rni 
k�estním závazk�m; když z�staneme v dom� našeho 
Otce, nebudeme podobni marnotratnému synovi 
a nebudeme hledat falešné št�stí mimo ten domov. Ale 
nejlépe z�staneme v Kristu, když budeme žít v jeho 
lásce. Slyšeli jsme to ur�it� už mnohokrát. Dá se �íci, 
že to slyšíme po�ád: abychom milovali Boha 
a bližního. Musíme ale v�d�t, že z�stat v jeho lásce 
znamená p�edevším si každý den uv�domovat, že B�h 
nás miluje. To m�že být t�žší. Každý den za�ínat 
a kon�it s tím p�esv�d�ením, že jsem milovaný 
Bohem. Není to snadné, protože taková nekone�ná 
láska po nás žádá stejnou odpov��. Ob�as je opravdu 

snadn�jší na to zapomenout a žít jenom podle svých plán� a p�edstav.  
Pokud chceme ale v této lásce z�stat a také vyr�stat tak, abychom p�inášeli mnoho 
ovoce, musíme tu lásku p�ijmout a musíme dovolit, aby nás o�is�ovala. Musíme 
dovolit, aby to slovo od�ezávalo to, co v nás je suché, to, co nep�ináší ovoce, to, co 
nám p�ekáží.  
Vy jste už �istí tím slovem, které jsem k vám mluvil. P�ijaté evangelium má moc 
m�nit náš život, naše chování, tak abychom byli schopni se zbavit toho všeho, co je 
zbyte�né, co je falešné. A tak jsme op�t u toho, o �em jsme slyšeli už p�ed týdnem: 
moje ovce znají m�j hlas. Boží slovo nám dává pocit bezpe�í, ale sou�asn� nás 
o�iš�uje.  
Boží p�ítomnost se projevuje nejenom v tom, �emu �íkáme požehnání. B�h koná 
své skutky v nás také tehdy, když od�ezává to, co je suché a zbyte�né. Když nás 
vede k zpytování sv�domí, když se v nás rodí každé dobré p�edsevzetí, po každé, 
když toužíme po dobru. Ale B�h nám dává poznat svou p�ítomnost i tehdy, když 
nás to bolí. Když objevíme pravdu o svém nesprávném chování. 
Nutnost od�ezávání suchých ratolestí, toho, co je zbyte�né a p�ekáží, chápe každý 
vina�.  Že je nutné od�íznout a zbavit se toho, co nep�ináší ovoce v nás, bychom 
m�li pochopit také my - Boží d�ti. 

P. Miroslaw Gierga 

Liturgie slova – 5. ned�le velikono�ní 
 
1. �TENÍ - Sk 9,26-31  
Když p�išel Šavel do Jeruzaléma, cht�l navázat styk s u�edníky, ale všichni se ho 
báli. Nemohli uv��it, že on je u�edníkem.  Ujal se ho však Barnabáš. Uvedl ho 
k apoštol�m a vypravoval, jak Šavel vid�l na cest� Pána, který s ním mluvil, a jak 
v Damašku neohrožen� vystupoval ve jménu Ježíšov�. Od té chvíle byl s nimi 
v Jeruzalém� stále ve styku a sm�le vystupoval ve jménu Pán�. Také rozmlouval 
s židy mluvícími �ecky a p�el se s nimi. Ti mu však za�ali ukládat o život. Jakmile 
se to brat�i dov�d�li, doprovodili ho dol� do Césareje a odtamtud ho vypravili do 
Tarsu. V té dob� m�la církev pokoj v celém Judsku, Galileji i Sama�sku. 
S úsp�chem se vyvíjela, žila v bázni p�ed Pánem a rostla p�isp�ním Ducha svatého. 
 
ŽALM 22 - Odpov��:   Budu t� chválit, Hospodine, ve velkém shromážd�ní.  
Své sliby splním p�ed t�mi, kdo ctí Hospodina. – Chudí se najedí do sytosti, – kdo 
hledají Hospodina, budou ho chválit: – „Nav�ky a� žije vaše srdce!“ 
Rozpomenou se, k Hospodinu se obrátí – všechny kon�iny zem�, – p�ed ním se 
skloní – všechna lidská pokolení. – Jen jemu se budou ko�it všichni, kdo spí 
v zemi, – p�ed ním se skloní všichni, kdo sestupují v prach. 
I má duše bude pro n�ho žít, – mé potomstvo bude mu sloužit. – Bude vypráv�t 
o Pánu p�íštímu pokolení, – lidu, jenž se narodí, budou hlásat jeho spravedlnost: – 
„To ud�lal Hospodin!“  
 
2. �TENÍ - 1 Jan 3,18-24  
D�ti, nemilujme jen slovem a jazykem, ale �inem, doopravdy! Podle toho po-
známe, že jsme z pravdy, a to uklidní p�ed ním naše sv�domí, když by nám n�co 
vy�ítalo, nebo� B�h ví všechno dokonaleji a lépe než naše sv�domí. Milovaní, 
jestliže nás sv�domí neobvi�uje, dodá nám to radostné d�v�ry v Boha a dostaneme 
od n�ho všechno, za� prosíme, protože zachováváme jeho p�ikázání a konáme, co 
je mu milé. A to je to jeho p�ikázání: abychom v��ili ve jméno jeho Syna Ježíše 
Krista a navzájem se milovali, jak nám na�ídil. Kdo zachovává jeho p�ikázání, 
z�stává v Bohu a B�h v n�m. A že v nás z�stává, poznáváme podle Ducha, kterého 
nám dal. 
 
EVANGELIUM -  Jan 15,1-8  
Ježíš �ekl svým u�edník�m: „Já jsem pravý vinný kmen a m�j Otec je vina�. 
Každou ratolest na mn�, která nenese ovoce, od�ezává, a každou, která nese ovoce, 
�istí, aby nesla ovoce ješt� více. Vy jste už �istí tím slovem, které jsem k vám 
mluvil. Z�sta�te ve mn�, a já (z�stanu) ve vás. Jako ratolest nem�že nést ovoce 
sama od sebe, nez�stane-li na kmeni, tak ani vy, nez�stanete-li ve mn�. Já jsem 
vinný kmen, vy jste ratolesti. Kdo z�stává ve mn� a já v n�m, ten nese mnoho 
ovoce, nebo� beze mne nem�žete d�lat nic. Kdo nez�stane ve mn�, bude vyhozen 
ven jako ratolest; uschne, seberou ji, hodí do ohn� – a ho�í. Z�stanete-li ve mn� 
a z�stanou-li ve vás moje slova, m�žete prosit, o� chcete, a dostanete to. Tím bude 
oslaven m�j Otec, že ponesete mnoho ovoce a osv�d�íte se jako moji u�edníci.“ 
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Otev�i o�i: Celebrant láme 
eucharistický chléb. D�íve, když se 
k liturgii používaly velké bochníky 
chleba, bylo lámání chleba �inností 
rýze praktickou a zárove� to bylo 
výrazné gesto. Dnes, když používáme 
jen malé hostie, je lámána jen jedna 
velká hostie ur�ená pro kn�ze. Stejné 
gesto provedl Ježíš p�i poslední 
ve�e�i. V apoštolské dob� byla celá 
mše svatá nazývána lámáním chleba. 
Všichni v��ící, i když je jich mnoho, 
tvo�í p�íjímáním kousk� z jednoho 
chleba, kterým je Kristus, jedno t�lo - 
církev. Kn�z pustí do kalicha s Krví 
Pán� malou �ást hostie. Toto gesto má 
pravd�podobn� p�vod v papežské 
liturgii z V.století. Do kalicha byl 
uložen malý kousek konsekrovaného 
chleba, ale z d�ív�jší eucharistie. 
Vyjad�ovalo to jednotu liturgie 
sloužené v�era a dnes. Jiný zvyk 
spo�íval v tom, že se p�enášely malé 
�asti T�la Pán� ze mše svaté sloužené 

papežem do ostatních �ímských kostel�. Tento kousek umístil kn�z do kalichu 
krátce p�ed svatým p�ijímáním. Bylo to na znamení jednoty a spole�enství celé 
�ímské církve s jejím biskupem. B�hem lámání chleba celé shromážd�ní v��ících 
zpívá nebo recituje „Beránku Boží“ – poslední zavolání kon�í prosba „Daruj nám 
pokoj“. 
Bu� p�ítomný: Lámání chleba a jeho spojení s Krví Pán� není vždy pro všechny 
dob�e vid�t. I p�esto bychom se m�li snažit o to, abychom si byli v�domi toho, co 
se zrovna na oltá�i d�je. T�lo Kristovo bylo, stejn� jako na k�íži, „polámané“, aby 
te� mohlo být rozd�lené mezi nás. Když zpíváme „Beránku Boží“, obracíme se na 
samotného Ježíše – Beránka velikono�ního. Izraelité tu noc, když vycházeli 
z Egypta, pokropili beránkovou krví dve�e svých dom�, a to je zachránilo p�ed 
smrtí. Krev Ježíše – Beránka nás osvobozuje od smrti a h�ích�. Rozd�lení T�la 
a Krve znamená smrt. Spojení obou m�že být znamením zmrtvýchvstání. T�lo 
a Krev jsou op�t spolu, protože Ježíše žije! Chce, abychom na tom život� m�li také 
podíl. 
 

Mariina záv�� zní: Ud�lejte, co vám na�ídí 
 

Jako t�etí a poslední host letošního t�ídenního 
svátku Matky Dobré Rady se nám p�edstavil 
horaž�ovický viká� P. Miroslav Nikola. 
P�esn�jší by bylo �íci, že se nám spíše 
p�ipomn�l, než p�edstavil. P. Nikola totiž po 
svých sv�ceních (24.6.1978) sloužil jako 
kaplan v domažlické farnosti, a to celý rok od 
1.8.1978 až do 31.7.1979, a následn� byl 
administrátorem v Hostouni (1.8.1979 – 
31.7.1985). Potom jeho duchovní cesta vedla 
p�es Kašperské Hory a Sušici až do 
Horaž�ovic. 
Ve své promluv� ukázal na Marii jako na 
prost�ednici milostí: byla spolu se svým 
Synem na svatb�, kde nemyslela na sebe, ale 
na ostatní p�ítomné. Tehdy se stala 
prost�ednicí všech t�ch, kte�í hledali plnost 

radosti. Její prosba narazila na váhavou odpov��: co m� a tob� do toho? Ješt� 
nep�išla má hodina. Podobn� jako pozd�ji v Getsemanech, kde Ježíš váhá p�ed 
smrtí, tady jakoby váhá p�ed za�átkem svého ve�ejného p�sobení. Jako 
v Getsemanech Ježíš p�ijímá pokorn� v�li Otcovu, tak tedy v Kán� Galilejské 
p�ijímá mat�inu prosbu. Jakmile to u�inil, vysv�tlil matce, že její vztah k n�mu se 
m�ní a už nebude jeho matkou, ale nazývá ji ženou, tj. matkou všech. Potom na 
k�íži to ud�lal ješt� výrazn�ji, když ji sv��il svému u�edníku Janovi. Maria tedy už 
prvním zázrakem vede svého Syna ke k�íži a odkazuje nám slova záv�ti: „Ud�lejte, 
co vám na�ídí“. Od této chvíle už v evangeliích Maria ml�í. 
Freska na zdi augustianského kláštera Genezán� nám ukazuje Ježíše, který objímá 
svou matku kolem krku a svou tvá�i�ku tulí k jejímu obli�eji. Výraz tvá�e malého 
Ježíše ale není d�tský. Z jeho pohledu mluví Božský rádce a Maria mu pozorn� 
naslouchá. Proto se k Matce Boží utíkali celá staletí o pomoc, a to nejen prostí, ale 
i vznešení a sv�tci. 
Pakliže nám Ježíš sv��il Marii jako Matku, m�žeme ji žádat o radu v r�zných 
problémech života. Mezi ty nejd�ležit�jší pat�í rodina a výchova d�tí. Je p�ece t�eba 
tolik dobré rady a moudrosti, aby rodina všechny problémy zvládla.  
Slavnou mši svatou na záv�r letošního tridua spolu s P. Miroslavem Nikolou 
koncelebrovali: viká� domažlického vikariátu P. Miroslav Kratochvíl, P. František 
Kaplánek, P. Janusz Romanski a dva domažli�tí duchovní P. Miroslaw Gierga 
a P. Libor Bu�ek.  
„Za p�ípravu kostela a liturgie, celé liturgické služb�, varhaník�m a zp�vák�m, 
našim host�m a vám, kte�í jste po tyto t�i dny klášterní kostel naplnili svou 
modlitbou, vám, kte�í jste uklidili a vyzdobili kostel, a t�m, kte�í se postarali 
i o ob�erstvení, pat�í naše up�ímná vd��nost“ – �ekl na záv�r tridua domažlický 
fará�. 

(red.) 



Domažli�tí hasi�i oslavili svatého Floriána 
 

Mimo�ádn� slavnostn� 
oslavili letos svátek 
svého patrona hasi�i 
z Domažlic. D�vodem 
k radosti bylo otev�ení 
a posv�cení budovy nové 
zbrojnice domažlických 
dobrovolník�.  Už od 
13.00 hodin se 
shromaž�ovali na 
nám�stí, aby se za 
doprovodu �etných 
prapor� a za ú�asti 
starosty a místostarosty 

m�sta mohli zú�astnit slavné svatofloriánské mše  v arcid�kanském kostele. „Jako 
pro zamilované je samoz�ejmé, že „musí“ žít spolu, že se „musí“ vzít, tak pro 
v��ícího �lov�ka, který si váží svého života, zdraví a št�stí, je samoz�ejmé, že 
„musí“ za tyto dary d�kovat. Proto lze �íci, že i v rámci letošních oslav mše svatá 
„musí“ být. Málo je profesí jako ta vaše, kdy lidé si uv�domují, jak k�ehký je lidský 
život a pomíjivé št�stí. Asi práv� proto se m�žeme každý rok setkávat u tohoto 
oltá�e“ – �ekl v promluv� P.Miroslaw Gierga.  
Po mší svaté všichni odešli pr�vodem s plastikou svatého Floriána a k�ížem v �ele 
k budov� nové zbrojnice, kde se uskute�nilo slavnostní posv�cení a otev�ení 
budovy. 

(red) 
K�es�anská TV Noe již vysílá 

 

Ve st�edu v osm hodin ráno za�ala v �echách vysílat televice Noe, jejíž sloganem 
je TV Noe - Televize dobrých zpráv. Jak jsme již d�íve informovali, jedná se o 
k�es�ansky orientovaný program, který p�ipravuje studio Telepace. Protože TV 
Noe neusp�la v prvním kole žádostí o pozemní vysílání (prost�ednictvím 
klasických antén), lze její program sledovat jen prost�ednictvím satelitu Astra 3, 
tedy stejného, který ší�í ostatní �eské kanály.  
Momentáln� vysílá tato rodinná televize každý den od 8 do 12 a ve�er od 18 do 24 
hodin. K p�evzatým po�ad�m slibuje televize brzy p�idat i živé p�enosy bohoslužeb 
a polední modlitby And�l Pán�.  
Pro nejbližší dny láká televize nap�íklad na videofilm o život� a díle 
ThDr. Antonína Šuránka, který svým p�sobením výrazn� ovlivnil celou jednu 
generaci kn�ží s názvem P�šák Boží, který bude TV Noe vysílat v premié�e 
v sobotu 20.5. ve 20.05. 
Aktuální program naleznou zájemci na internetové adrese www.tvnoe.cz 
a v budoucnu snad i v televizních magazínech.  

Petr Vondraš 
 

Stránka nejen pro mládež 
 

Cestou necestou aneb alternativní putování   
V��te nebo ne, ale za šestou hodinou 
a 57. minutou cestovali  ru�i�ky hodin 
p�esn� v dob�, kdy jsme v hojném po�tu 
dvou (vlastn� nás bylo víc, Pán B�h, ten 
je vždycky s námi), vyjížd�li na setkání 
s lidmi našich i sousedních farností. Kdo 
jste si v pond�lí p�ivstal, víte, že nebylo 
zrovna nejtepleji, ale na druhou stranu – 
modrá obloha, rozzá�ené sluní�ko, 
usm�vavá Madlenka – to �lov�k nem�že 
mít ani za mák špatné nálady. 

Cestu jsme pojali opravdu „poutn�“, o�i na š�opkách, ruce na brzdách, nohy na 
šlapadlech a s modlitbu v srdci. Spole�ná modlitba byla troši�ku netradi�ní, 
r�ženec více p�ipomínal modlitbu breviá�e, alespo� co se do st�ídání po verších 
tý�e. Klidná p�íroda jen umoc�ovala zajímavou atmosféru a dovád�jící ptá�ci 
zazpívali tu a tam song, lan� se ješt� pokojn� pásly. Proto není divu, že cesta 
utíkala rychleji, než jsme �ekali. Státní hranice nebyla plná a nová (pro m�) 
cyklistická stezka nám ud�lala radost na stran� v N�mecku. 
P�ekvapiv� brzy se objevila v�ž kostela v Nových Kostelech, pak parkovišt� a pak 
po�etná skupina mladých vedených Robertem, jáhnem z Mrákova, a naše putování  
se zm�nilo v relax (n�kdo se ješt� u�il?! hmm) a pak jsme se setkali s dalším párem 
odvážných jedinc�, kte�í vzali kolo a p�ijeli na vlastní pohon.     
Pomalu jsme se p�esunuli do kostela a k naší radosti spat�ili, že kostel je plný lidí a 
známých. Mše za�ínala po r�ženci a kn�žišt� bylo také dost obsazeno. Duchovní 
slova P. Josefa Žáka byla opravdovou stravou duše, stejn� i komentá�e hlavního 
celebranta P. Miroslava Kratochvíla. Záv�r tvo�ili litanie a posiln�ni duchem op�t 
vycházíme, abychom se posilnili na cestu zp�t. Po�así bylo úžasné, a tak ob�d pod 
modrou oblohou chutnal, chutnal. 
Cesta zp�t ub�hla ješt� rychleji. Vrátili jsme se troši�ku utahaní, ale o to více 
posiln�ni. 

Paddy 
 
Aktuáln� z webu www.farnostdomazlice.cz 
Op�t se vracíme na stránky farnosti Domažlice. Základní design prochází další 
úpravou a nyní se obnovují všechny odkazy na hlavní strance. Vezmeme to od 
zadu, tak tedy po odkazu „SKLÍPEK“, p�edstavíme odkaz „SPORT“. V tuto dobu 
se pravideln� jednou za týden scházíme v t�locvi�n� na sportovních kláních. Ale 
pozor blíží se den sportu 3.�ervna – sledujte farní listy nebo webové stránky. 

JT 
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Encyklika papeže Benedikta XVI. „Deus caritas est“ (10) 
 
13. Tomuto úkonu darování sama sebe dal Ježíš trvalou p�ítomnost ustanovením 
eucharistie p�i Poslední ve�e�i. P�edjímá svou smrt a své zmrtvýchvstání tím, že již 
v oné hodin� dává u�edník�m sám sebe ve chlebu a vín�, své t�lo a svou krev jako 
novou manu (srov. Jan 6,31-33). Jestliže antický sv�t snil o tom, že pravým 
pokrmem �lov�ka – to je tím, �ím �lov�k žije – je Logos, v��ný Rozum: nyní se 
tento Logos stal pro nás opravdovým pokrmem – jako láska. Eucharistie nás 
vtahuje do Ježíšova úkonu darování se. Nep�ijímáme jenom staticky vt�lené Logos, 
nýbrž jsme vzati do dynamiky jeho darování se. Obraz manželství mezi Bohem 
a Izraelem se stává skute�ností dosud nep�edstavitelným zp�sobem: co bylo tenkrát 
stát p�ed Bohem, stává se nyní spojením skrze ú�asti na Ježíšov� darování se, skrze 
ú�ast na jeho t�le a krvi: „mystika“ svátosti, která spo�ívá na sestupu Boha k nám 
sahá dál a vede výš, než kam by mohlo dovést jakékoliv mystické vytržení  
�lov�ka.  
 

14. Avšak nyní je t�eba si všimnout ješt� n��eho dalšího: „Mystika“ svátosti má 
sociální charakter. Nebo� v p�ijímání budu spojen s Pánem jako všichni ostatní 
p�ijímající. „Protože je to jeden chléb, tvo�íme jedno t�lo, i když je nás mnoho, 
nebo� všichni máme ú�ast na jednom chleb�“, �íká svatý Pavel (1 Kor 10,17). 
Spojení s Kristem je zárove� spojením se všemi ostatními, kterým se dává. 
Nemohu mít Krista jen pro sebe, mohu mu pat�it pouze ve spole�enství s ostatními, 
kte�í se stali, nebo se mají stát jeho. P�ijímání m� vytahuje ze mne samého k N�mu 
a tím zárove� k jednot� se všemi k�es�any. Stáváme se „jedním t�lem“, spole�n� 
slou�eni v jedinou existenci. Láska k Bohu a láska k bližnímu jsou nyní skute�n� 
spojeny: Vt�lený B�h nás všechny p�itahuje k sob�. Z toho se chápe, že Agape se 
nyní také stává jménem eucharistie: v ní k nám p�ichází Boží Agape t�lesn�, aby 
v nás a skrze nás p�sobilo dále. Pouze na tomto kristologicky-svátostném základ� 
lze správn� chápat Ježíšovo u�ení o lásce. Jeho shrnutí Zákona a prorok� do 
dvojího p�ikázání lásky k Bohu a bližnímu, soust�ed�ní celé v��ící existence na toto 
p�ikázání, není pouhá morálka, jež by stála nezávisle vedle víry v Krista a vedle 
jeho zp�ítomn�ní ve svátosti: víra, kult a etika se navzájem prolínají jako jediná 
skute�nost, jež se utvá�í v setkání s Bohem v Agape. Obvyklý protiklad mezi 
kultem a etikou zde prost� odpadá: V samém „kultu“, v eucharistickém 
spole�enství je obsaženo, že jsme milováni a že máme dále milovat. Eucharistie, 
která se nepromítá do praktických skutk� lásky, je sama v sob� rozt�íšt�ná. Naopak 
– jak ješt� budeme muset d�kladn� promyslet - „p�ikázání“ lásky bude možné jen 
proto, že není pouhým požadavkem: lásku nelze „p�ikazovat“, protože je nejprve 
darována. 
 
Pou� v Chotim��i 
V ned�li 21.5.2006 bude poutní mše sv. v kapli sv. Jana Nepomuckého v Chotim��i 
ve 14 hodin. Po mši svaté bude malé ob�erstvení na zahrad�. Vlak z Domažlic do 
Blížejova vyjíždí v 11:30 z hlavního vlakového nádraží.  Všichni jste srde�n� 
zváni! 

P. František Kaplánek 


